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 MAREA VIEȚII NOASTRE 
 

  Sfânta Biserică este corabia mântuirii noastre din marea cea 
învolburată a acestei vieții, în care Mântuitorul nostru Iisus 
Hristos este prezent și pe care o cârmuiește. Una dintre cele 
mai des folosite imagini pentru a descrie viața omului pe 
pământ este călătoria pe mare. Chiar una dintre cântările din 
slujba pentru cei adormiți, face referire la această călătorie pe 
marea vieții: „Marea vieții văzând-o înălțându-se de viforul 
ispitelor, la limanul Tău cel lin alergând strig către Tine. Scoate 
din stricăciune viața mea Mult Milostive”. Aceasta pentru că 
viața omului este o alternanță între vremea liniștită și cea de 

furtună, între cer senin când viața 
noastră decurge liniștit, lucrurile 
merg bine în viața personală și cea 
de familie, suntem sănătoși, avem 
cele necesare vieții, dar iată că pe 
neașteptate apare o furtună, atunci 
când în viața noastră apare o 
neînțelegere, o suferință, o primejdie 
care vine asupra noastră pe 
neașteptate și ne pune răbdarea și 
credința la. Domnul nostru Iisus 
Hristos știe însă măsura încercărilor 

în viața noastră, când disperarea și teama ne cuprind, 
făcându-ne să ne îndoim și să slăbim în credință. Însă 
prezența lui  Dumnezeu  potolește  furtuna  și aduce 
mântuirea  oamenilor. Creștinii aflați în corabia care se luptă 
cu valurile mării ridicate de furtună sunt chipul Bisericii 
încercate de valurile sau furtunile istoriei, de persecuții, de 
erezii. Vântul  potrivnic reprezintă vremurile sau situațiile de 
ostilitate și respingere în lucrarea prin care ea încearcă să-i 
treacă pe oameni de la viața pământească trecătoare la cea 
cerească  veșnică, într-o lume învolburată de păcate, de 
patimi egoiste personale și comune. Chemarea Mântuitorului 
Hristos în sufletul omului ce se luptă cu patimile și ispitele 
tulburătoare, aduce potolirea furtunii gândurilor, a ispitelor, 
necazurilor și suferințelor care îl tulbură pe om, dacă omul îl 
cheamă stăruitor pe Domnul Iisus Hristos în rugăciune: 
„Doamne, mântuiește-ne! Doamne, scapă-ne!”. În vuietul 
asurzitor al valurilor lumii, în grelele încercări prin care trecem, 
în mijlocul durerilor vieţii, noi creştinii trebuie să rămânem 
„întăriţi şi neclintiţi de la nădejdea Evangheliei” (Coloseni 1, 
23). În faţa furiei diavolului şi a vrăjmaşilor noştri, Dumnezeul 
Cel Atotputernic şi Atotînţelept ne va scăpa, în mod sigur, căci 
zice proorocul David: „Pe cel ce nădăjduieşte în Domnul, mila 
îl va înconjura” (Psalm 31, 11). În vijelia nenorocirilor, în 
situaţiile cele mai grele şi în momentele de încruntare şi 
zbucium, să  nu ne temem de nimeni şi de nimic, convinşi că 
Mântuitorul nostru este viu. El are milă să compătimească şi 
putere  să  ajute pe toţi care au probleme şi greutăţi, pe toţi 
care  sunt  în  primejdie  pe marea  învolburată  a acestei vieţi. 

 

MINUNILE CREDINȚEI 
 

  Oare se mai întâmplă minuni în zilele noastre? Cu siguranță, și 
chiar foarte multe. Multă lume este încredințată de acest fapt, ba 
chiar și cei care luptă cu îndărătnicie împotriva acestei evidențe. 
Este bine să nu uităm acest lucru minunat al credinței noastre, 
anume că inclusiv în această epocă plină de materialism, de ură 
și de păcate se mai întâmplă și minuni, și încă multe. Vindecarea 
unor boli incurabile sau intervenții și ajutorări suprafirești ale 
sfinților în viața oamenilor sunt atât de numeroase, încât a fost 
nevoie de mii de cărți pentru a le consemna. Oricine voiește se 
poate imediat convinge prin parcurgerea relatărilor celor ce au 
fost martorii unor astfel de evenimente minunate. Toate aceste 
mărturii vorbesc despre o altă lume, unită cu a noastră, dar care 
are alte valori și funcționează după alte legi, duhovnicești. Iar 
toate aceste lucrări minunate ale sfinților, dincolo de vindecări și 
ajutorări de multe feluri, dovedesc mai întâi de toate prezența 
harului lui Dumnezeu în lumea noastră. Totuși, aceste minuni 
„spectaculoase” nu constituie nicidecum miezul minunilor lui 
Dumnezeu în lume. Minunile săvârșite de Dumnezeu în tăcere, 
treptat de cele mai multe ori, asupra sufletelor unor oameni care 
s-au deschis la un moment dat spre El, lăsând cale liberă harului 
să se atingă de ele, sunt mult mai importante. E drept că aceste 
minuni sunt mai puțin vizibile, mai puțin trâmbițate, sunt treceri 
duhovnicești imperceptibile ochiului, deși sunt mai 
numeroase decât primele și mai însemnate. 
Acestea sunt minunile convertirii, ale nașterii din 
nou a sufletului omului prin îmbrățișarea credinței 
în Mântuitorul Hristos. Aceste renașteri sunt foarte 
importante, întrucât ele nu constituie doar niște 
simple schimbări de optică sau de idei în viața 
omului, ci niște transformări din temelie, esențiale. Însă în lumea 
cea nevăzută, duhovnicească, aceste nașteri din nou sunt 
răsunătoare, au ecou perceptibil până în nevăzutul cer al cetelor 
îngerești. Aceste minuni nevăzute, prin care s-au schimbat 
inimile oamenilor, reprezintă în fapt baza pe care se și întâmplă 
vindecările și intervențiile suprafirești amintite la început. Este un 
fapt absolut uimitor să vezi în zilele noastre cum oameni care mai 
înainte frecventau toate formele vieții lumești, printr-o profundă 
străpungere a inimii, renunță de bunăvoie la toate acestea ca să 
ia drumul bisericii și al unei vieți trăite cu discreție. Să constați că 
există oameni care și-au schimbat în mod radical felul lor de 
viață, că gândesc cu totul altfel. Această schimbare este atât de 
mare, încât uneori sufletul nu mai poate suferi să aibă vreo relație 
cu mediul sau oamenii cu care împărtășea vechile convingeri. 
Așadar, nu despre mode intelectuale trecătoare vorbim, ci despre 
transformări sufletești! Desigur că astfel de cazuri există peste 
tot. Este de ajuns să acordăm mai multă atenție oamenilor; ba 
uneori chiar avem șansa și bucuria de a fi martori  ai acestor 
nașteri duhovnicești, întrucât se petrec fără zgomot la doar câțiva 
pași de noi, cu vecinii noștri, cu colegii de serviciu, cu rudele 
noastre sau cu vechi și uitați colegi de școală. De aceea, 
promovarea minunilor de acest fel reprezintă remediul cel  mai  
potrivit pentru criza umană prin care trece lumea noastră.  Amin. 

    În fiecare sâmbătă, duminică şi sărbătoare, la ora 8:00, săvârşim Utrenia, Sfânta Liturghie şi Parastas (după caz).  
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SFÂNTUL, STÂLPUL IUBIRII 
 Trăim o vreme a devalorizărilor. Cuvintele, altădată rostite cu 
putere, în gura noastră sunt aproape lipsite de orice substanţă. 
Dacă Sfântului Apostol Pavel i s-au revelat, în al treilea cer, cuvinte 
de o asemenea însemnătate şi putere încât oamenilor nu li se cade 
a le rosti, în vremea noastră parcă a dispărut orice sfială faţă de ele. 
Chiar având proprietatea sensului lor, totuşi rostim cuvinte mari 
nepermis de des, ceea ce face ca ele să-şi piardă mult din putere. 
Un exemplu este cuvântul iubire, pe care prea des îl rostim astăzi, 
şi prea rar încercăm să-i trăim înţelesul. Căci într-adevăr, cine nu 
trăieşte cuvintele, le rosteşte doar moarte. Au fost şi sunt totuşi 
oameni printre noi, de-ai noştri, care au vorbit puţin, dar ale căror 
cuvinte au atâta putere, încât pot învia un suflet pierdut. Îi numim 
sfinţi, pentru că aşa şi sunt, fiindcă printre altele s-au străduit până 
la sânge să trăiască înţelesul cuvântului iubire. Sfântul nu este omul 
jumătăţilor de măsură. El este conştient de diferenţa dintre iubire şi 
iluzia autoprovocată a contrariului ei, a egoismului. El ştie că starea 
euforică a împlinirii plăcerilor ni se prezintă ca un paradis, dar de 
fapt împiedică cel mai mult în a ajunge la Dumnezeu, în Care se află 
cu adevărat Raiul. Sfântul se nevoieşte şi primește de la Dumnezeu 
puterea de a se nevoi şi mai mult, şi anume tocmai împotriva ispitei 
de a urma acel drum alunecos al împlinirii ispitelor lumeşti. El se 
luptă în fiecare ceas cu sinele său, căutând şi reuşind să-l ridice din 
mrejele egoismului spre înălţimile curate ale jertfei, unde se 
întâlneşte cu iubirea. Aşa ajunge la o înălţime unde iubirea este 
neatinsă de orice amestec lumesc, iar asta i se citeşte în ochi. În 
toate împrejurările vieții, sfântul este mereu plin de o bucurie 
interioară de nedescris. Viaţa şi iubirea ajung să se întrepătrundă, 
viaţa adevărată este întreţinută prin dragoste. Ca şi privirea, 
cuvintele sfântului sunt pline de putere, fiindcă el le-a trăit înţelesul, 
precum cuvintele închinate iubirii de către Sfântul Apostol Pavel, 
cuvinte zguduitoare, de foc. Sfântul este un stâlp al iubirii în mijlocul 
unei învălmăşeli de confuzie, de eroare. El stă drept în şuvoiul 
vremurilor, dând puterea celor care-l văd şi ascultă să se facă şi ei 
asemenea lui, dacă vor. Trebuie doar să înţelegem că, prin 
consolidarea propriului egoism, prin goana noastră după plăceri, nu 
vom ajunge niciodată unde credem, şi atunci, prin rugăciunile 
sfinţilor care aduc asupra noastră puterea lui Dumnezeu, vom putea 
începe să trăim cu adevărat. Să ştim nu numai ce înseamnă 
cuvântul iubire, ci să şi iubim.  

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………..……………………………… 

Cei trei prieteni 

  Se povesteşte că un om a fost acuzat, odată, de o faptă pe care   
n-o făcuse. Pentru a scăpa de pedeapsă, cineva trebuia să 
depună mărturie că omul acesta este nevinovat. S-a dus el la cei 
trei prieteni pe care îi avea şi i-a rugat ca, a doua zi, să meargă 
împreună cu el la judecător şi să-l scape astfel de pedeapsă. A 
doua zi, primul prieten s-a scuzat că nu mai poate veni. Al doilea 
l-a urmat până la uşa tribunalului, însă acolo s-a răzgândit şi a 
făcut cale întoarsă. Cel de-al treilea prieten, pe care omul 
contase cel mai puţin, a intrat, a depus mărturie pentru el şi l-a 
salvat, redându-i astfel libertatea. La fel se întâmplă cu fiecare 
dintre noi.  Cei  trei  prieteni  pe care  îi avem  în  viaţă  şi  care  
ar  putea  vorbi   despre noi, aşa cum suntem cu adevărat, sunt: 
averea noastră, rudele noastre  şi  toate faptele bune pe  care le-
am făcut.  Însă,  când  murim,  realizările noastre, fie  ele  cât  de 
mari,  rămân  aici,  fără  să  ne ajute cu ceva.  Rudele  ne  
urmează  până  la  groapă, dar rămân şi ele tot aici, în lumea 
aceasta. Doar faptele noastre bune, cel de-al treilea prieten,  sunt  
cele  ce  ne  urmează  şi  dincolo de moarte, arătându-I lui 
Dumnezeu adevărul despre sufletul nostru. Valoarea  unui  om  
este  dată   de  faptele  bune  pe  care  le-a  făcut  în  viață.  

CREȘTINII ȘI BUNUL SIMȚ  

 „Bunul simţ” este un termen des folosit în viaţa cotidiană. 
Oamenii, în diferite împrejurări, apelează cel puţin teoretic la 
folosirea termenului, iar alţii pretind că ar fi chiar posesori ai 
acestei stări. Se poate spune că „bunul simţ” reprezintă 
capacitatea omului, bazată pe viaţa cotidiană de a judeca şi de 
a aprecia corect oamenii, lucrurile şi evenimentele în scopul 
de a trăi viaţa frumos fără a pricinui suferinţă sau disconfort 
aproapelui. Cu alte cuvinte, înseamnă atitudinea de a respecta 
nişte reguli de convieţuire bazate pe principiul „ceea ce ţie nu-
ţi place, altuia nu-I face”. Bazat pe acest mod de gândire, se 
poate afirma că „bunul simţ” este o măsură a bunei creşteri, a 
bunei cuviinţe a respectului pentru cei din jur. Aşadar trebuie 
să existe un bun simţ în orice civilizaţie. „Bunul simţ” nu este 
un instant, nu este dat de undeva şi nu este dobândit nici 
măcar ereditar. Se învaţă, iar responsabilă pentru deprinderea 
lui este chiar persoana în cauză. Acest lucru depinde de 
educaţia primită în familie iar mai apoi de cultivarea progresivă 
în sistemul de învăţământ. Realitatea demonstrează însă că 
educaţia primită nu constituie neapărat o garanţie sigură că o 
persoană va face bine în momentele de provocare. Sfântul 
apostol Pavel, face o precizare foarte clară privind conceptul 
care trebuie să stea la baza relaţiilor frățești într-o comunitatea 
creştină: „Căci, prin harul ce mi s-a dat, spun fiecăruia din voi 
să nu cugete despre sine mai mult decât trebuie să cugete, ci 
să cugete fiecare spre a fi înţelept, precum Dumnezeu i-a 
împărţit măsura credinţei. Ci precum într-un singur trup avem 
multe mădulare şi mădularele nu au toate aceeaşi lucrare, aşa 
şi noi, cei mulţi, un trup suntem în Hristos şi fiecare suntem 
mădulare unii altora; dar avem felurite daruri, după harul ce ni 
s-a dat. Dacă avem proorocie, să proorocim 
după măsura credinţei; dacă avem slujbă, 
să stăruim în slujbă; dacă unul învaţă, să se 
sârguiască în învăţătură; dacă îndeamnă, 
să fie la îndemnare; dacă împarte altora, să 
împartă cu firească nevinovăţie; dacă stă în 
frunte, să fie cu tragere de inimă; dacă 
miluieşte, să miluiască cu voie bună!” 
Romani 12; 3-8. Parafrazând afirmaţia 
Apostolului Pavel se poate spune că „bunul 
simţ” este o frumoasă formă de manifestare 
a lui Dumnezeu prin oameni dar şi o 
atitudine sublimă de relaţionare bazată pe respect profund a 
omului cu Dumnezeu şi implicit cu semenii lui. Uneori avem 
probleme în societate pentru că nu există acest „bun simţ” şi 
asta face ca lucrurile să nu meargă bine. Unii îşi asumă roluri, 
pretenţii sau poziţii care nu sunt pe măsură darului lor. 
Subestimarea sau supraaprecierea extremă a unor persoane 
în baza  diferenţelor  de ordin social, pregătire, nivel de 
cunoştinţe în diferite planuri, obiceiuri, comportament sau mod 
de înţelegere diferit  a  anumitor aspecte  din  lucrare, nu  
reprezintă  o  atitudine creştină.  Cunoaşterea Cuvântului lui 
Dumnezeu însoţită de decizia  de  a  aplica  ceea  ce  cunoşti  
asociată cu ajutorul Lui, pot  fi o garanţie sigură privind 
calitatea sănătoasă  a relaţiilor între oameni.  În  aceste  
condiţii  „bunul  simţ”  devine o virtute creştină, născută  din  
ascultarea  de  Dumnezeu  şi  spre folosul semenilor.   Amin. 
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